
V  naší obci bylo zapsáno do 
voličského seznamu 305 osob, z  toho 
si osm osob vyzvedlo voličské průkazy. 
Voleb se účastnilo celkem 224 osob, 
což je 74 % všech oprávněných voličů. 
Volební účast byla tedy vyšší, než činil 
celostátní průměr. Platných hlasů bylo 
odevzdáno 222, dva hlasy byly neplat-
né.

Obrázek naší současné politické 
scény představuje svou roztříštěností 
skutečnou mozaiku. V našem kraji se 
o  důvěru voličů ucházelo celkem 26 
stran a pidi-straniček často obskurního 
rázu. Z nich „zabodovalo“ v naší obci 
celkem 15 stran. Nejvíce našich voličů 
dalo svůj hlas hnutí ANO 2011, a to 65, 
což je 29,27 % všech platných hlasů. 
Proti předchozím volbám roku 2013 si 
ANO ještě polepšilo, neboť tehdy mu 
dalo svůj hlas 47 voličů. Překvapením 
byl úspěch České pirátské stra-
ny, která získala 31 hlasů, zatímco 
v  předchozích volbách pouze sedm 
hlasů. Starostové a nezávislí si od nás 
odnesli 24 hlasů, v  předešlých vol-
bách samostatně nekandidovali. Pro-
padli sociální demokraté se 16 hlasy 
oproti předchozím 34 hlasům, rovněž 
v  celostátním měřítku ČSSD hluboce 
propadla podobně jako komunisté. Ti 
u  nás vykázali také pokles hlasů a  to 

ze 32 na 21. Polepšila si Svoboda 
a přímá demokracie Tomio Okamury, 
které dalo hlas 27 občanů, kdežto při 
minulých volbách jen šest. ODS si 
odnesla 16 hlasů (při minulých vol-
bách o hlas méně), lidovci, kteří dříve 
u  nás „nebodovali“, získali jeden 
hlas a pro TOP hlasovalo osm voličů, 
kdežto v předchozích volbách jich bylo 
25. Pro ostatní strany, které se do par-
lamentu nedostaly, bylo odevzdáno 13 
hlasů, z toho po třech získaly Dělnická 
strana sociální spravedlnosti, Strana 
zelených a Strana svobodných občanů, 
dva hlasy Rozumní a po jednom hlasu 
Realisté a Strana práv občanů.

Jak je vidět z tohoto srovnání i u nás 
podobně jako v celém státě zamíchali 
voliči podstatně s  obrazem dosavadní 
politické scény. Do parlamentu se do- 
stalo celkem devět stran, což je v naší 
novodobé historii zatím nejvíce. Pro 
takto názorově roztříštěný parlament 
nebude asi snadné dosáhnout shody na 
složení vlády a způsobu vládnutí. Pro 
nás občany je tu jen jedno přání: páni 
poslanci, zbavte se zbytečné řevnivosti 
a  vzájemného osočování a  vládněte 
rozumně ve prospěch země a  jejich 
občanů, jak jste v předvolební agitaci 
slibovali! Kéž by to nebylo jen zbožné 
přání.  v-ch
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Zastupitelstvo obce se sešlo od minulého vydání zpravodaje 
22. srpna. Bylo na něm přítomno šest zastupitelů (omluven Ing. 
Feix) a deset dalších občanů.

Obsah jednání byl poměrně pestrý. Zastupitelstvo schvá- 
lilo tři obecní vyhlášky, a  sice vyhlášku o  pohybu psů 
a hospodářských zvířat na veřejných prostranstvích, vyhlášku 
o podmínkách pro pořádání veřejně přístupných akcí a vyhlášku 
o  veřejném pořádku. V  diskusi, která projednávání vyhlášek 
provázela, byla zodpovězena řada dotazů k jejich obsahu (např. 
zda musí mít psi náhubek, jak je zabezpečena protipožární 
ochrana při veřejných akcích, jak je zabezpečeno nepodávání 
alkoholických nápojů nezletilým, jak došlo k  nadměrnému 
výskytu mandelinky bramborové z ekofarmy apod.) a poté byly 
všechny předložené návrhy vyhlášek schváleny bez dalších 
úprav jednomyslně.

Dalším bodem schůze byl problém kanalizace. Jak bylo ozná-
meno v minulém čísle zpravodaje, odbor životního prostředí 
MÚ Brandýs n.L.-St. Boleslav zamítl s odkazem na ustanovení 
vodního zákona námi zamýšlenou variantu odkanalizování 
části obce formou domácích čističek odpadních vod. K tomu 
přijalo zastupitelstvo usnesení na zastavení prací na studii od-
kanalizování obce prostřednictvím domovních ČOV a pověřilo 
starostku ukončit příslušnou smlouvu s  firmou Ekomonitor 
a navrhnout této firmě vypracovat připomínky k existující studii 
o možných formách odkanalizování obce, která je k dispozici.

Zastupitelstvo se také zabývalo stížností jednatele Výzkum-
ného ústavu včelařského na ohrožování silnice z  Vodochod 
ke včelařskému ústavu a vltavskému přívozu, která byla opra- 
vena za nemalého finančního příspěvku ústavu, nánosy zeminy 

a štěrku z dešťové kanalizace, ústící do rokle pod obcí, zejména 
při silných deštích. Zastupitelstvo vzalo stížnost na vědomí 
a  pověřilo starostku a  místostarostu zpracováním návrhu na 
řešení ve spolupráci s krajskou silniční správou.

Zastupitelstvu byl také předložen návrh smlouvy o spoluprá-
ci mezi obcí a nově vzniklým spolkem Přátelé kultury a muzea 
v Máslovicích a v té byl hlavně diskutován způsob poskytování 
dotace spolku z  rozpočtu obce. Na to úzce navazovalo pro-
jednání veřejnoprávní smlouvy o dotaci na zbytek roku 2017. 
V  návrhu smlouvy navrhovala zastupitelka paní Vojtíšková 
posílit úlohu kontrolního výboru zastupitelstva nad využitím 
dotace. Pro tento návrh kromě navrhovatelky nikdo nehlaso-
val, zastupitelé považovali tento návrh za zbytečný s ohledem 
na stávající formy kontroly. Obě smlouvy pak byly schváleny 
většinou pěti hlasů s jedním zdržením se hlasování.

Zastupitelstvo vzalo také na vědomí souhlasné stanovisko 
odboru územního plánování MÚ Brandýs n.L.-St. Boleslav 
s  usnesením minulé schůze zastupitelstva, kterým byl za-
mítnut návrh majitelů pozemků pod cestou Na Vartě (bývalé 
Doležalovo pole zvané Na Vinici), zařadit danou lokalitu mezi 
zastavitelné pozemky.

V  bodě Různé poskytla starostka několik aktuálních in-
formací z obecního úřadu a v diskusi pak zodpověděl místo-
starosta několik dotazů k  průběhu rekonstrukce hospody, ze- 
jména o úloze statika a o dodržování rozpočtu. Jedna přítomná 
občanka si stěžovala na nepřijetí pravnuka do školky, protože 
byla dána přednost dítěti z jiné obce. Na to odpověděla starost-
ka, že ředitelka musí vzít přednostně do školky předškoláky bez 
ohledu, odkud jsou.  v-ch

zPráVa ze zasedání zastuPiteLstVa OBce

Společnost EKO KOM, která se zabývá tříděním odpadu 
a jeho následnou recyklací vystavila obci závěrečné osvědčení 
o tom, co přineslo naše třídění odpadu v roce 2016 z hlediska 
životního prostředí. Podle toho se tříděným sběrem dosáhlo 
snížení emisí vyjádřených ekvivalentem oxidu uhličitého ve 
výši 14,570 tun a úspory energie recyklací odpadu ve výši 
400 770 MJ. Za zmínku stojí i to, že třídění odpadu přineslo 
v tomto roce do příjmů obce celkem 47 tisíc. Kč.

cO PřinesLO třídění OdPadu PrO 
žiVOtní PrOstředí V rOce 2016?u Bioodpad se sváží do konce listopadu ve čtr-

náctidenních intervalech.

u Velkoobjemový odpad je možné uklá-
dat do kontejnerů na návsi od čtvrtka 26. do neděle 29. 10.

u nebezpečný odpad se bude sbírat v  so-
botu 28. října od 11.45 do 12.30 hodin.

u Vydání publikace o mateřské 
škole se již, bohužel, nestihne v tomto roce. Stále chy-
bí zkompletování některých, zejména starších ročníků. 
V minulém čísle zpravodaje jsme žádali o zaslání i třeba 
krátkých textů – vzpomínek na události spojené s fungo-
váním mateřské školy. Tato prosba je stále aktuální.

u Veřejná schůze zastupitelstva 
obce se uskuteční v úterý 31. 10. od 19.30 hodin. 

Zprávy obecního úřadu

Na mikulášskou nadílku se letos můžete těšit 
opět na návsi. Jak je již dobrým zvykem, nadílka se 
uskuteční v den, kdy opravdu Mikuláš naděluje, tu-
díž 5. 12. 2017, což letos vychází na úterý. Těšíme 
se na vás!    

za realizační tým HEKR a spol. Hanka Švitorková

mikuLáš
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Asi výstižnější název pro tento článek 
nemohl vzniknout a  jsem si vědom 
i kritiky, jaká se snese na moji hlavu po 
přečtení těchto řádků. Uvědomte si ale, 
že jsem pouze sepsal soubor místních 
poznatků, založených na informacích od 
našich spoluobčanů, kterým není jedno, 
v jakém prostředí žijí a nebojí se na tyto 
palčivé problémy poukázat. Tolik na 
úvod.

másLem na naší hLaVě 
jsOu OdPadní VOdY

Občané, kteří se zajímají o dění v obci, 
určitě zaznamenali oficiální stížnost na 
vypouštění odpadních vod a  fekálií do 
okolního lesa. Situace je opravdu nera-
dostná. Kdo šel Máslovickou naučnou 
stezkou k přívozu, musí dát této stížnosti 
za pravdu. Ještě vážnější situace je 
v době dešťů, kdy se vypouštěné splašky 
splavují až k Máslovickému potoku. Dá 
se říci, že vypouštění odpadních vod 
do dešťové vodoteče se u  nás stalo asi 
již běžným standardem. Dost místních 
občanů argumentuje myšlenkou, že 

„takhle to tu je padesát let a  nikomu to 
nevadilo, tak co s  tím teď děláte vědu“. 
Odpověď na to není složitá. Za prvé: 
začínáme sklízet plody právě toho, co 
jsme před 50 lety začali. Za druhé 
(a  to je podstatně vážnější) je třeba si 
uvědomit, jak razantně se změnila recep-
tura a  technologie čisticích prostředků. 
Ruku v  ruce s  tímto i  jde skutečnost, 
že nás při nákupu hlavně zajímá cena 
čisticích prostředků a ne jejich přírodní 
odbouratelnost (asi nikdo na štítku ne-
hledá zkratku norem OECD). Proto 
dnes z důvodu přidané agresivní chemie, 

která nám umožňuje např. prát již při 30 
stupňů Celsia, přírodu více zatěžujeme 
a její přirozený samočisticí efekt je velmi 
obtížný. Moderní prášky na praní se dnes 
již nevyrábějí jen jako přírodního mýdla 
jako kdysi, ale (a možná se tomu budete 
divit) především z ropných derivátů (např. 
umělé tenzidy, alkylbenzensulfonany, al-
kylsulfáty a  jiné), dále tu máme složku 
fosfátů (můžete namítat, že se přechází 
na tenzidy, ale není to „z  bláta do 
louže?“), a  chloru, se kterými si mimo-
chodem stejně jako s  fosfáty nedokáže 
poradit většina čistíren odpadních vod 
a dostávají se pak do řek a rybníků kde 
působí přemnožení sinic a  otravu ryb, 
a  nezapomeňme na oblíbené enzymy, 
které štěpí cukry, bílkoviny, škrob. Další 
dlouhý odstavec by mohl být např. o hor-
monech, které se díky našemu životnímu 
stylu dostávají do přírody. Ano, dříve 
si sedlák vyvážel hnůj a  močůvku na 
pole jako hnojivo, dnes by takový sed-
lák byl označen za sebevraha, kdyby si 
tento chemický guláš odvezl na pole. 
Mnozí z nás si dnes s oblibou kupují bio 
produkty, ale přitom nás ani nenapadne, 
že na každém jedinci závisí, jestli za pár 
let bude možno vůbec kde bio pěstovat.

Další zajímavý argument, který lze 
v obci zaznamenat, je přenášení viny na 
obecní úřad. Ten nezařídil kanalizaci, tak 
nakládáme s odpadními vodami, jak se 
dá. Toto se vymyká zdravému rozumu. 
Jaký produkuji odpad a jakým způsobem 
ho likviduji, jsem přece zodpovědný 
sám. Naši zastupitelé měli snahu pomoci 
svým občanům s  realizací domovních 
čistíren odpadních vod (DČOV), na které 
stát vypsal dotační program. Díky do- 

taci tu vznikla možnost odkanalizování 
nemovitostí, a  tím i  zodpovědné na- 
kládání s  odpadními vodami. Vzniklá 
šedá voda mohla najít i  další využití. 
Bohužel, toto řešení zcela ztroskotalo 
na vyjádření vodohospodářského úřadu, 
který vydal zamítavé stanovisko. Proto se 
zastupitelé nyní pouštějí do přípravných 
prací na zpracování potřebné dokumen-
tace pro obecní kanalizaci, což je ovšem 
běh na hodně dlouhou trať.

Zatím stále jediná možná oficiální 
cesta likvidace odpadních vod je je-
jich vyvážení na ČOV. A  teď trochu 
matematiky. Dle přílohy č. 12 Vyhlášky 
č.120/2011 Sb. je spotřeba vody na jed-
noho občana žijícího v rodinném domku 
36 m3/rok tj. (aby se to lépe počítalo) 3 
m3/měsíc. Máme v obci asi 370 občanů. 
Měsíční spotřeba je tedy 1110 m3 vody. 
Toto číslo zaokrouhlím na 1000 m3, 
neboť ne všechna voda musí být nutně 
přeměněna na odpadní. A  teď pointa: 
jeden fekální vůz pojme asi 9 m3 odpad-
ní vody, což dosazeno do našeho jedno-
duchého výpočtu, 1000 děleno 9 je rov-
no po zaokrouhlení 111 svozům! Pokud 
bychom se všichni chovali zodpovědně, 
museli bychom potkávat v našich ulicích 
fekální vůz průměrně 4x denně! A poté 
by naše okolní příroda byla o dost čistší 
a lidé by si nestěžovali OÚ na nepříjemný 
zápach, znečištěné lesy a podobně.

Smutné je, že si občané neuvědomují 
povinnost zastupitelů se stížnostmi zabý-
vat a  zaujmout stanovisko k  nápravě. 
A  vzniklá budoucí řešení mohou být 
z jiného pohledu pro některé občany ne 
zrovna příjemná.

 Stanislav Koranda

máme V másLOVicích másLO na hLaVě?

Spolek Sázíme stromy z Prahy 8 nám nabídl spolupráci při výsadbě stromů v naší obci. Nabídku jsme přijali, protože již dříve 
bylo rozhodnuto, že stromy budeme vysazovat nejen kolem hřiště, ale i v ulici U Vodojemu. Spolek zajistil firmu DHL, která 
zaplatí patnáct stromů a její zaměstnanci je přijedou zasázet. Pět dalších stromů zajistíme my a doufám, že i brigádníky k jejich 
zasazení. Pomoc přislíbil i Ing. Halík, který vedl sázení stromů kolem hřiště.

Kdo máte rádi stromy, přijďte je pomoci sázet! 

sázení strOmů V uLici 
u VOdOjemu V sOBOtu 4. ListOPadu Od 10 hOdin
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V  posledních týdnech se v  médiích objevily zprávy 
o  investičním záměru mocné developerské společnosti CTP 
postavit pro Daimler na rozhraní Kozomína, Úžic a  Veltrus 
největší sklad v celé republice. Jeho velikost má být pět Vác- 
lavských náměstí se zastavěnou plochou 241 tisíc m2. Z hle-
diska života v naší obci je samozřejmě zásadní vliv na dopravu – 
denně by jen kvůli této stavbě mělo přibýt 2100 automobilů na 
silnici II/608 a dálnici D8.

S podivem je, že bylo dlouho ticho po pěšině, zasvěcených 
bylo málo. Rozruch nastal hlavně z iniciativy jednoho člověka – 
kozomínské zastupitelky Kláry Rothové, která za pět minut 
dvanáct burcovala starosty okolních obcí i  lidi z  místních 
spolků k tomu, aby zaslali včas vyjádření a docílili toho, aby 
záměr nazvaný neurčitě „Objekt D 8.7“ byl schvalován podle 
zákona o posuzování vlivu na životní prostředí (EIA). To se 
nakonec také podařilo! Podobně jako v  případě haly Good-

man ve Zdibech i zde investor, správní orgány, dotčené a okolní 
obce i veřejnost musí nechat projít tento investiční záměr 
celým náročným procesem EIA, který jsme u  nás poznali 
na vlastní kůži kvůli letišti. Investor se bude muset vypořádat 
s celou řadou námitek, připravit analýzy k dopadům na veřejné 
zdraví, dopravní intenzitu, hluk, emise, analýzy vlivu na kvalitu 
podzemních a povrchových vod a celkově vyhodnotit kumula-
tivní vlivy na životní prostředí.

Vnímám jako krajně nešťastné, že z  více než dvacítky 
subjektů (včetně naší obce) se Krajská hygienická stanice 
Středočeského kraje jako jediná (sic!) vyjádřila ve smyslu, že 
záměr nepovažuje za nutné posuzovat podle zákona. Podobně 
laxně přistupovala i k otázce letiště Vodochody a vzpomínám si, 
že její zástupce se tehdy ani neobtěžoval se svým stanoviskem 
vystoupit na veřejném projednání. Tento úřad má přitom za 
úkol chránit veřejné zdraví.  Kateřina Vojtíšková

Redakční poznámka pod čarou: kdykoliv čtu 
nebo slyším o podobných záměrech, tak se ptám: 
A kde budeme dělat chleba? Ptám se marně, nikdo 
neodpovídá. Majitelé pozemků se dále ve vidině 
lehce nabytých milionů lehkomyslně zbavují své 
půdy, aby její plodivá síla byla na věky zabe- 
tonována pod různé sklady a montovny, a politiky 
to taky zřejmě nikterak nepálí, když jsou ochotni 
budování těchto skladů a montoven ještě různými 
investičními pobídkami podporovat. Vezměme si 
chystaný sklad Daimler, jehož zastavěná plocha 
má zabírat 241 tisíc m/2, což je 24 ha. Počítáme-
li s hektarovým výnosem pšenice ve výši 60 q, což 
není ve zdejších podmínkách nikterak vysoké, vy-
robilo by se na této ploše 1440 q pšenice. Kolik by 
z ní bylo chleba?  v-ch

Budeme mít za humnY nejVětší haLu V rePuBLice? 
rOzhOdne eia

Nobelova cena udělovaná každý rok se nevyhýbá ani 
literatuře. Letošním laureátem je Kazuo Ishiguro, britský spi-
sovatel původem z Japonska. Jeho román Soumrak dne, který 
byl i zfilmován a nominován na Oscary i Zlaté glóby, si můžete 
zapůjčit v naší knihovně.

U nás byla v říjnu oceněna kanadská spisovatelka Margaret 
Atwoodová Cenou Franze Kafky. Jedno z  jejích děl, Penelo-
piáda, máme také k zapůjčení.

Výstava o našich sovách potrvá v muzeu do 26.  listopadu. 
Zdarma můžete výstavu navštívit poslední den výstavy, tj. 
v  neděli 26.  11. od 15 do 16 hodin. Na výstavě jsou k  za-
koupení i soví suvenýry, omalovánky a i vánoční dekorace.

zPráVY z knihOVnY VOLný VstuP na VýstaVu 
O sOVách



Letošního jedenáctého Dýňování se zúčastnilo 817 
návštěvníků. V  pokladnách měly hodně práce Vlaďka 
Chadimová, Soňa Kmentová, Míša Špačková i  Adriana 
Horváthová. Do vyřezávání a  zdobení dýní zasvěcova-
li návštěvníky manželé Švarcovi. Do soutěže návštěvníci 
přihlásili 99 dýní. Porota, kterou tvořili manželé Švarco-
vi a  starostka, měla opět velmi krátkou dobu na rozhodo-
vání, kdo letos získá ocenění v kategorii nejstrašidelnější, 
nejvtipnější a nejoriginálnější dýně. Udělila i dvě zvláštní 
ceny pro dýně zhotovené doma. Z Máslovic byli oceněni 
za své dílo sourozenci Zikovi s maminkou. Moderátorkou 
byla tradičně Hanka Hüblová, zdravotní klaunka, která do-
vede návštěvníky zaujmout, dobře moderovat a  ještě vést 
hry pro děti. Na jednom stanovišti, které vedl Pavel Šertler, 
běhaly děti s  trakařem naloženým dýní, na dalším házely 
do krabice, před muzeem kreslily obrázky s podzimní te-
matikou a u podia přenášely pingpongové míčky na lžíci. 
Za každou disciplinu dostaly razítko a na závěr malou slad-
kou odměnu. O hudební doprovod se postaral DJ Zagashi. 
O pochoutky z dýní byl také zájem, rychle se vyprodaly 
dýňové noky, na odbyt šla dýňová polévka, oblíbený tata-
ráček, prívarok, zapékaná dýně s nivou, sladké buchty, bá-
bovky i muffiny. Novinkou byly dvě bezlepkové pochoutky 
z dýní. Většinu pokrmů připravily místní hospodyně (Pavla 

Černá, Eva Hořánková, Anuška Hubená, Vladěna Sýkorová, 
Lída Szöllösová, Míša Tichá). Tradiční dýňovou polévku 
uvařil Martin Sýkora. O prodej jídla i nápojů se postaraly 
Iva Buková, Martina Kovácsová, Lída Szöllösová a Danie-
la z Prahy. Přímo na místě připravovala dýňové lívanečky 
Julie Szöllösová.

Po vyhlášení vítězů jednotlivých kategorií se děti těšily 
na pohádkově strašidelný les. Moderátorka Hanka pouštěla 
děti s rodiči po krátkých intervalech na základě čísel, které 
obdrželi u pokladen.

Organizace pohádkově strašidelného lesa se letos ujaly 
Hanka Švitorková a  Lenka Chadimová a  společně s  dal-
šími nadšenci (Davidem Chadimou, Petrem Hermanem, 
Davidem a  Zuzkou Ouporovými, Petrem a  Radkou Ol-
bertovými, Evou Hořánkovou, Soňou Kmentovou, bratry 
Hořánkovými, Markétou Chadimovou, Filipem Urbanem, 
Lindou Maříkovou, Pavlem Smetanou, Janou Pudilovou, 
Mirkem Sládkem, Marečkem Špačkem, Martínkem Maří-
kem a slečnami Horváthovými, Míšou Špačkovou a skupi-
nou jejich přátel) vytvořili pohádkové i strašidelné postavy. 
Soudě podle ohlasů návštěvníků se pohádkově strašidelný 
les velmi povedl.

Velký dík patří všem, kteří se na našem Dýňování jakým-
koliv způsobem podíleli a pomáhali.  V. Sýkorová

másLOVické dýňOVání
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Máme podzim a  zima se blíží. Pracovní úsilí je proto 
maximální a  realizační firma se snaží do prvního sněhu 
mít stavbu naší nové hospody pod střechou a  nejlépe 
bude-li i  osazena okny. Tím bude možno stavbu tempero-
vat a  stavební práce budou moci pokračovat i  v  zimním 
období. Kdo se o stavbu zajímá či chodí pravidelně okolo, 
si již mohl všimnout nové střešní konstrukce a především 
nádherného půdního či nyní spíše 1. nadzemního podlaží, 
které tu vzniklo. Pro jeho využití se nabízí několik zajíma-
vých možností, ale bohužel jsme limitováni požadavkem 
bezbariérového přístupu, který zde není, a budovat tu výtah 
by bylo velmi nákladné a také by to asi pravděpodobně de-
gradovalo vzhled budovy. Proto tu knihovna či jiný veřejný 
prostor pravděpodobně nevznikne.

Pár zajímavých střípků ze stavby. Při realizaci vsako-
vacích jam pro drenážní a dešťový systém, nastal problém 
se spodní vodou, kterou zde na kopci nikdo nečekal. Druhý 
den po výkopu vsakovací jámy byla již plná vody a nikdo 
z  nás, co jsme byli na stavbě přítomni, nechápal, odkud 
se voda bere. Po prvotním úsměvném překvapení, nastal 
zásadní problém jak tedy vodu zasakovat. Potřebovali jsme 
zasakovací jámu na dešťovou vodu a místo toho máme na 

dvoře hospody dětský bazén. Při různých vykopech bylo 
zjištěno, že oblast se spodní vodou je pouze v přední části 
dvoru a  zadní část (bráno od vrat) je již suchá, ale zase 
v  protispádu. Proto padlo rozhodnutí zhotovit vskakovací 
jámu v  oblasti obecního záhonu před vraty. Také se tím 
uvolnil prostor pro případné vybudování retenční nádrže, 
ale přibližně šedesátitisícová investice se nám zdá prozatím 
zbytečná, když u  stavby je nevyužitá studna, která může 
mít prakticky stejné využití a vypadá to, že vody v ní bude 
dostatek.

Je zvláštní, že dle výše uvedených poznatků by měla 
být stavba podmáčena, ale není tomu tak. Sklepní prostory, 
které jsou i dva metry pod úrovní, nenesou známky zvýšené 
vlhkosti ani degradace zdiva.

K  postupu prací. V  současnosti se staví vnitřní příčky, 
střešní konstrukce, realizuje se ležatá kanalizace a systém 
odvětraných podlah, dále se provádí začišťování stavebních 
otvorů pro okna a dveře.

Na závěr chci poděkovat všem, co se podílejí na udržování 
okolí stavby v relativní čistotě a tím stavba zcela minimálně 
zasahuje do běžného života naší obce.

 Stanislav Koranda

nOVá hOsPOda již BrzY POd střechOu
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V  zimě při častých cestách s  kočárkem podél plochy 
letiště mi vždy ulpěl zrak na „našem křížku“, který byl léta 
zanedbaný a  bohužel i  „vylepšen“ neznámým pitomcem 
o hákový kříž…

Měla jsem jen dvě možnosti – buď dokola v duchu i na- 
hlas nadávat s  tím, že se stejně nic nebude dít, nebo se 
pokusit s tím něco udělat. Při jedné z dalších procházek, jsem  
potkala u  letiště na procházce Katku Vojtíškovou, kterou 
štvala ta samá věc. Slovo dalo slovo a rozhodly jsme se na 
vlastní náklady ve svém volném čase křížku pořídit trochu 
novější kabát. Získaly jsme volnou ruku od vodochodského 
obecního úřadu a  pátraly pak na internetu jak postupovat, 
abychom nic neponičily a  ze snahy a  dobrého úmyslu ne- 
bylo víc škody než užitku. Při jednom takovém hledání jsme 
narazily na práci pana Pavla Hobzy, který se zabývá rekon-
strukcí křížů ve volné krajině. Napsaly jsme mu, popsaly náš 
úmysl a poprosily o  radu. Pan Hobza přijel až z Berouna, 
podíval se na křížek, poradil, pomohl a nabídl nám, že si liti-
nový odlitek těla Ježíše odveze, vyčistí, zrenovuje ho a pošle 
nám ho k umístění na kříž. Nadšeně jsme souhlasily.

Před jeho odjezdem jsme se zmínily, že kousek od našeho 
křížku na cestě od letiště do Vodochod se nachází ještě jeden 
kříž, ze kterého bohužel Ježíše již někdo ukradl… Jeli jsme 
se podívat na druhé místo. Pan Hobza nám nabídl, že zkusí 
najít pro kříž vhodnou sošku Krista z těch, které má doma – 
a také tak učinil. Takže pokud nyní pojedete kolem našeho 
křížku a vezmete to procházkou podél plochy na Vodochody, 

kousek od první odbočky uvidíte i  druhý, bílý křížek se 
soškou Ježíše darovanou panem Hobzou.

Pokud byste měli doma jakoukoli litinu Ježíše, pro kterou 
nemáte využití, můžete ji darovat panu Hobzovi, který ji 
dříve či později vrátí do krajiny. Lidé mu občas takto něco 
darují, například když ruší staré hroby nebo vyklízejí dlouho 
nepoužívané prostory, ve kterých se toho najde hodně.

Tímto bychom chtěly panu Hobzovi poděkovat za jeho čas, 
a hlavně za jeho práci, které se věnuje ve svém volném čase 
a to zcela na vlastní náklady. Naposledy takto rekonstruoval 
křížek ve Svatém Janu pod Skalou. Oba železné kříže jsme 
nalakovaly, u  prvního nabílily betonový podstavec, umí- 
stily kameny z nedaleké navážky a okolí vyčistily od porostu 
vysokých kopřiv, které tam léta rostou.

Opravou našeho křížku a  úpravou jeho okolí jsme 
pouze započaly delší proces, ve kterém bychom ideálně 
chtěly docílit vyčištění celého prostranství u křížku, okolo 
silážních jam a  v  blízkosti bývalého sadu. Momentálně 
mapujeme cesty, jak bychom toho mohly docílit. Zjišťujeme 
u  různých institucí informace a  zvažujeme naše možnosti. 
Vzdát to nechceme, když už jsme do tohoto vlaku naskočily, 
jedeme v duchu hesla „Kdo chce, hledá způsoby, kdo nechce, 
hledá důvody…“ Rády bychom podél cesty vysadily na jaře 
ovocné stromy a udělaly z této lokality příjemné místo pro 
procházku… Držte nám palce, ať se nám to alespoň z části 
podaří.

 Hana Švitorková

V  ulici Spojovací stojí domek čp. 28. Je to skromný 
domek, není ani trvale obydlen, ale přesto si zaslouží naší 
pozornosti. Všimněte si třeba, že je to poslední domek, krytý 
pálenými taškami, zvanými bobrovky. Podobně jako tento 
domek vypadala naprostá většina čtyřiceti domů, které před 
sto lety tvořily tehdejší Máslovice. Byla to chudá obydlí, 
jako byla chudá celá tato dělnická obec. Uvedený domek 
s  čp. 28 postavil roku 1886 Václav Franěk, a  protože stál 
tehdy na samém západním okraji obce, říkalo se Fraňkovým 

„Fraňkovi z Choče“. Ale o tom už více psát nechci. Chci psát 
o plotu u tohoto domku, který je dnes jediný svého druhu, ale 
před sto lety byl docela běžný. Je sestaven ze slabé tyčoviny 

a takovému plotu se říkalo, že je to plot z brdlinek. Je to plot 
celkem chatrný, krásou nevyniká, moc bezpečí neposkytuje 
a ani soukromí příliš nechrání. A na to se dneska zvláště dbá. 
Proto i  u  nás přibývá plotů bytelných, které nelze jen tak 
hladce překonat a kterými nelze příliš nakukovat, co se za 
nimi děje. Nic proti tomu. Právo na soukromí má každý a na 
jeho ochraně není nic špatného. Špatné by bylo, kdyby to 
byl jen jediný zájem jednotlivců a jejich rodin, kdyby jejich 
soukromé zájmy nebyly propojeny se zájmem o to společné, 
co nás obklopuje, se zájmem o rozkvět toho společného a se 
zájmem se na péči o to společné také aktivně podílet.

  v-ch

Podstatné zvýšení ceny másla v  posledních týdnech 
a  další očekávaný růst jeho ceny před Vánocemi vyvolal 
řadu otázek, jak to bude letos s máslovým betlémem, který 
už po řadu let přitahuje pozornost návštěvníků v  době 
kolem Vánoc. Spolek Přátelé kultury a muzea v Máslovicích 

ubezpečuje všechny zájemce o zhlédnutí tohoto unikátního 
díla lidové tvořivosti, že ani letos nebudou zklamáni. Firma 
Alimpex, která tuto akci každým rokem sponzoruje darem 
určitého množství másla, přislíbila tento dar i pro letošní rok 
a určité, i když trochu skromnější, množství přikoupíme.

křížek u Letiště V nOVém háVu

POVídání O PLOtech a nejen O nich

Bude V muzeu másLOVý BetLém?



Malé máslovické muzeum másla
srdečně zve na tvořivou dílnu

Vyrábíme betlém z másla
v sobotu 25. listopadu 2017

od 10 do 16 hodin.

Všechny vydařené výtvory se stanou součástí máslového 

betlému, který bude vystaven v muzeu v prosinci a v lednu.

S sebou: jídelní nůž, dřevěné prkénko nebo plastovou podložku.
Místo konání: místní hospoda (rezervována pouze pro účastníky dílny).
Vstupné: 90 Kč/ tvořící osoba, (důchodci, děti a studenti 70 Kč). Sní-
žený poplatek pro účastníky z naší obce činí 60 Kč pro dospělé a 50 Kč 
pro děti, studenty a důchodce,   pokud si zlevněnou vstupenku zakoupí 
předem na obecním úřadě.
Další informace a rezervace místa na ou@maslovice.cz.

Účastníci dílny budou mít volný vstup 
do muzea v době vystavení betlému.

 www.maslovice.cz
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Na vědomost se dává…
Vydává Obec Máslovice, rediguje Ing. Vladimír Chalupný, 

titulní list kreslil Michal Morovian. Registrováno na Minister-
stvu kultury ČR pod číslem MK ČR E 12702. Vychází šestkrát 
do roka. Uzávěrka tohoto čísla 22. 10. 2017. Sazba Daniela 
Kramerová. Uveřejněné příspěvky nevyjadřují vždy názor obec-
ního úřadu. Redakční poznámka: články bez označení autora 
sestavila V. Sýkorová

Pište do zpravodaje!
Pište o všem, co se v obci nebo jednotlivých organizacích 

děje, co se vám líbí nebo nelíbí, co byste navrhovali nebo 
s čím nesouhlasíte a nebo napište, co byste chtěli vědět, o čem 
by se mělo také psát. Uzávěrka příštího čísla je 16. 12. 2017. 
Příspěvky můžete předávat do schránky obecního úřadu nebo 
p. Chalupnému či posílat mailem na adresu: ou@maslovice.

Naše tradiční blahopřání patří tentokrát především naší

druhé nejstarší spoluobčance paní Jarmile Fantové, naší rodačce, prostřední ze tří dcer Urbanových,

která v naší obci prožila celý svůj život a je tak jednou z mála osob,

které mohou vydávat svědectví o změnách, které v životě obce proběhly.

Paní Jarmila oslavila 13. října své devadesátiny.

Na říjen připadly ještě půlkulaté narozeniny pana Jiřího Machačky (slavil 65 let 19. října)

a v poslední říjnový den oslaví pan Tomáš Petržilka pětapadesátiny.

S předstihem přejeme listopadovým jubilantům, a sice paní Zuzaně Ouporové,

jejíž pětapadesátiny připadnou na 27. listopadu,

a panu Vlastimilu Novákovi, kterému bude o den později 75 let.

Všem jubilantům přejeme do dalšího života, aby jim sloužilo zdraví a aby prožívali pěknou životní pohodu.

u Společenská kronika u

KlEcAny:
Pá 17. 11. Koncert v kostele
Út 21. 11. Loutkové divadlo Klecánek v knihovně

KRAlupy nAd VltAVou:
Filmy:
Thor: Ragnarok, Sněhulák, Earth: Den na zázračné planetě, 
Jigsaw, Přímý přenos – Ovčáček Miláček (termíny promí-
tání najdete na www.kasskralupy.cz)
další akce:
So 3. 11. RockKass II – rockový festival od 19.40 hodin
St 15. 11. Pohádky z košíku od 16.30 hodin
Čt 16. 11. Já měla hezkej život od 20 hodin
So 18. 11. Horkýže Slíže od 19 hodin
So 2. 12. Jak pejsek s kočičkou slavili vánoce (od 10 hodin)
Čt 7. 12. Úsměvy Iva Šmoldase od 19 hodin
St 13. 12. Vánoční koncert Evy Pilarové
So 16. 12. Valérie a týden divů
Další filmy a akce naleznete na www.kasskralupy.cz

lIbČIcE nAd VltAVou:
Pá 4. 11. Výstava holubů a racků od 8 hodin
Ne 17.  12. Česká mše vánoční, Evangelický kostel od 
17.30 hodin

odolEnA VodA:
So 3. 12. Vodolské vánoční trhy
Út 6. 12. Předvánoční bazar knih 9 – 19 hodin

pAnEnsKé bŘEžAny:
So 28. 10. „Pocta Santinimu“ houslový a kytarový koncert 
hudebního tělesa Duo di Corde v kapli Sv. Anny od17 ho-
din, vstupné dobrovolné
So 28. 10. Den kraje, vstup do PNÚO (Památník národního 
útlaku a odboje) volný
Pá 15. 12. Adventní koncert, varhany, soprán od 18 hodin, 
vstupné 100 Kč, předprodej v PNÚO

VEltRusy zámEK:
So 25. 11. Adventní tvoření
So 2. 12. Mikulášská pohádka
So 9. 12. Vánoční nadílka a koncert
So 17. 12. Živý betlém a vánoční pohádka

zámEK nElAhozEVEs
So 25. – 26. 11. Adventní slavnosti (www.zameknelahozeves.
cz)

sPOLeČenské, kuLturní a sPOrtOVní akce V OkOLí:


